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Referat

Punkt 1: Godkendelse af referat fra sidste møde (16.00-16:05)

Referatet blev godkendt uden bemærkninger.

Punkt 2: Orientering fra forpersonskabet (16:05-16:15)

Mødetidspunkter for Udvalget resten af 2021:

• Den 21. juni kl. 16-18. Rådhuset eller virtuelt
• Den 16. august kl 16-20. KØN (inklusive sommermiddag)
• Den 27. september kl. 16-18
• Den 1. november kl. 16-20 (inklusive afslutningsmiddag

Sexisme - ansattesporet og politikersporet: Udover KL’s hotline, der er et tilbud til
byrådsmedlemmer, som har været udsat for grænseoverskridende seksuel adfærd, så er
der etableret en ny hotline for byrådets medlemmer. Hotlinen er en hjælp, hvis man har
oplevet anden grænseoverskridende adfærd (krænkende handlinger, mobning, sexisme
eller andet) ifm. arbejdet som byrådsmedlem. Alle henvendelser til hotlinen er anonyme.

Undersøgelsen Sexisme og sexchikane i kultur- og foreningslivet i Aarhus:
Undersøgelsen er lagt ud til orientering på mødedagsordenen. Undersøgelsen er også
gennemgået i andre Udvalg. På baggrund af undersøgelsen bliver der mobileret
handlinger, der vil afhjælpe problemerne bl.a. hvor folk kan søge hjælp, hvis de oplever
sexisme og sexchikane.

Offentliggørelse af ligestillingsredegørelse 2020: Redegørelsen kommer på dagsorden til
næste udvalgsmøde. Efter forespørgsel fra udvalgsforpersonen, vil Heidi Bank på næste
møde informere om, hvad der arbejdes med i Folketingets Ligestillingsudvalg.

Efter mødet i august er der sommerfrokost i KØN's gårdhave: Der er sommerfrokosten i
august som planlagt.

Mangfoldighed i rekruttering: Lene Hartig og Stinne Skammelsen orienterer om hvordan
der arbejdes med mangfoldig rekruttering i Aarhus Kommune på mødet i juni.

Punkt 3: Orientering om Handletank for lokal demokrati' temamøde
’Demokrati og minoritetsgrupper’ (udsat fra sidste møde) (16:20-16:35)

Ali og Nagin deltog i Handletank for lokal demokratis temamøde, hvor de fortalte om
demokratisk dannelse og erfaringer fra eget liv. Nagin Ravand fortalte om sin opvækst og
sit engagement bl.a. som fodboldtræner. Ali Karim fortalte om sit arbejde som boligsocial
medarbejder i Gellerup. Efter oplægget var der en drøftelse om minoriteter,
medborgerskab og deltagelse i foreningslivet. Ali og Nagin blev rost for deres oplæg.

Stinne orienterede om, at hun efter aftale med sekretariatet for Handletank for Lokal
demokrati fremsender relevant materiale om Udvalget for Mangfoldighed og Ligestillings
arbejde med prøvehandlinger, så det kan inddrages i handletankens afrapportering til
Byrådet til sommer 2021.

Punkt 4: Godkendelse af spørgeskema samt tidsplan for LGBT
+Undersøgelsen (16:35-16:50)
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Stinne orienterede om, at der i dagsordensmaterialet er et forslag til det nye
spørgeskema. Heri er tilføjet yderligere spørgsmål til hadforbrydelser, da dette efter
tilbagemeldingerne på sidste spørgeskema manglede uddybning. Det er også muligt at
sætte flere kryds under seksuel orientering, da dette ligeledes var et ønske fra
målgruppen.

Udvalget godkendte spørgeskemaet og tidsplanen.

Det er målet at komme bredt ud med spørgeskemaet, så det ikke kun uddeles i LGBT+-
huset netværk, men også deles på kanaler som Facebook og Internettet. Derudover kan
udvalgsmedlemmerne sende det ud til relevante personer, når de modtager det fra
Stinne, for at få en bred og stor besvarelse.

Der er ingen afgrænsning på, hvem der må svare på spørgeskemaet, da der kan være
borgere uden for Aarhus Kommune, som gør brug af de forskellige tilbud og muligheder,
der er i Aarhus for LGBT+personer.

På næste Udvalgsmøde kommer rapporten til kommentering inden den offentliggøres.

Udvalgets medlemmer ønskede, at der i forbindelse med offentliggørelsen af rapporten
laves en pressemeddelelse, og at der arbejdes på, at skabe opmærksomhed på
undersøgelsens resultater.

Punkt 6: Drøfte studietur versus venskabsbykonference fremover
(17-17:10)

Udvalget drøftede fordele og ulemper ved at tage på en selvvalgt studietur i forhold til at
deltage i den nordiske venskabsbykonference.

Der var en bred enighed om, at udvalget fremover tager på en studietur hvert andet år,
kort tid efter at kommissoriet er godkendt af byrådet, og bysamfundsrepræsentanterne er
valgt ind. Studieturen skal have fokus på emnet i kommissoriet, således at studieturen
klæder udvalgsmedlemmerne på til at løse opgaven stillet af byrådet i kommissoriet.
Desuden kan en studietur ved opstart af nyt udvalg styrke den sociale kapital og
samarbejdet. Af hensyn til klimaet bør transport ifm. studieturen ikke foregå med fly, så
vidt det er muligt og fornuftigt.

I forhold til venskabsbykonferencen blev det besluttet, at sekretariatet retter henvendelse
til Bergen (som foreslår at afholde den venskabsbykonference, der blev aflyst pga.
COVID19 i 2020, den 6-7 oktober 2021), for at spørge om følgende:

• Kan konferencen være virtuel, så alle kan deltage fra Udvalget?
• Kan konferencen afsluttes med et møde, hvor det kommende samarbejde og
venskabsbykonferencer drøftes (et ikke virtuelt møde)?
• Kan temaet være demokratisk deltagelse

Hvis Bergen imødekommer vores ønsker eller nogle deraf, så besluttede udvalget, at
forpersonskabet og sekretariatet deltager fysisk i konferencen, og at de øvrige
medlemmer kan deltage virtuelt.

Endvidere blev det drøftet, at udvalget fremadrettet kan sendes en mindre delegation til
venskabsbykonferencerne – f.eks. forpersonskabet, en til to af de øvrige medlemmer og
sekretariatet, da det er fint at pleje netværket, forbindelsen og det årelange samarbejde.
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Heidi Bank ønskede ført til referat, at Venstre ikke kan bakke op om den konkrete
udvalgsrejse, slet ikke, når der ikke foreligger formål med rejsen - udover det sociale.
Venstre er positivt indstillede i forhold til venskabsbyer men der skal være formål og
mulighed for at bruge indhentede viden efterfølgende. Det mener Venstre ikke blev
godtgjort i det forelagte.

Punkt 7: Beslutning vedr. erfaringsopsamling i Udvalget (17:10-17:20)

Udvalget godkendte rammen for erfaringsopsamlingen i udvalget.

Punkt 8: Arbejde i arbejdsgrupper og efterfølgende statusorientering i
plenum (17:20-17:50)

Tiltagene står beskrevet i notatet, som er vedlagt dagsordenen.

• ”Demokratiske minoritetskvinder”: Planlægger et uddannelsesforløb for kvinder
med ikke-vestlig baggrund. Bydelsmødre bliver tovholdere. Når en deltager har
gennemgået et OCN-forløb, vil læringen blive dokumenteret og kan benyttes ift.
beskæftigelse og uddannelse.
• ”Hverdagsdemokrati i udsatte bydele”: Der udarbejdes et undervisningsmateriale
for unge, som munder ud i et valgmøde. De skal arbejde med sig selv i en
demokratisk handling, herunder hvad de ønsker for lokalområdet og samfundet –
og hvordan de handler på det. De unge skal selv fotografere, hvad de vil arbejde
med.
• ”Følgeskab til valg”: Det har været svært at samarbejde med organisationer for
unge sårbare og hjemløse, da de frivillige organisationer er tidspresset pga.
COVID19. For ældre sårbare og ensomme var der stor opbakning i netværket for
besøgstjenester, og både Røde Kors, Ældresagen og Folkekirken ønsker at
samarbejde.

Punkt 9: Kommunikation. Har udvalget noget der skal kommunikeres
(fast punkt) (17:50-17:55)

Der skal lave en pressemeddelelse og andre tiltag for at skabe medieopmærksomhed
ifm. offentliggørelsen af LGBT+rapporten.

Alle arbejdsgrupper bedes arbejde med kommunikation om deres tiltag, når det er
relevant.

Punkt 10: Eventuelt (fast punkt) (17:55-18:00)

Der var ingen punkter under eventuelt.
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